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Priznanje izvajalcem 
ob otvoritvi jeklovleka

INFORMACIJA O POSLOVANJU V PRVEM POLLETJU 1983 NA RAVNI DO INGRAD CELJE

Kljub težavam brez izgub
Ob letošnjem prazniku občine Celje, 20. juliju, je bila v 

Železarni Štore otvoritev novega objekta, proizvodne hale 
Jeklovlek. Gradnjo objekta je naša temeljna organizacija grad
bena operativa Celje pričela spomladi 1981, prvi stroji v ha
li pa so šli v pogon 5. oktobra 1982. Vrednost opravljenih del 
je blizu 100 milijonov dinarjev.

Na svečanosti, ob otvoritvi tega pomembnega objekta za 
slovenske železarne, še posebej Železarno Store, so podelili 
priznanja In plakete tistim organizacijam združenega dela In 
posameznikom, ki so svoja dela opravljali v skladu z obvez
nostmi in nekateri celo bolje, kot so smeli od njih pričakova
ti, so poudarili v govoru pred podelitvijo 16. priznanj in 12. 
plaket. Naši dobitniki: Železarna Štore, delavski svet TOZD 
Jeklovlek podeljuje priznanje Ingradu TOZD, Gradbena ope
rativa Celje, plaketo dipl. Ing. gradb. Janiju Arnušu In Viliju 
Peteclnu (oba TOZD GO Celje) ter priznanje Ingradu, TOZD 
Gradbena operativa Šentjur, za uspešno delo In sodelovanje 
pri Izgradnji In opremljanju nove proizvodne hale in prizidka 
TOZD Jeklovlek.

Vili Šuster

celje - celje - celje - celje - celje

KONEC PARLAMENTARNIH POČITNIC — Ne samo za šo
larje, tudi za delegate zborov občinske skupščine je konec 
počitnic. Prve ločene seje zborov celjske občinske skupščine 
po počitnicah bodo v torek, 20. septembra. To pa tudi po
meni, da se bodo pred tem sestale delegacije in konference 
delegacij. Sicer pa bodo delegati med drugim ocenili izvaja
nje resolucije o politiki uresničevanja družbenega plana ob
čine v prvem polletju letošnjega leta ter poročilo o izvajanju 
programa tretjega občinskega samoprispevka. V predlogu 
dnevnega reda pa je še več predlogov in osnutkov občinskih 
odlokov, ne nazadnje nekatere kadrovske zadeve in podobno.

CELJSKI OBRTNI SEJEM — Letos že šestnajstič po vrsti. 
Tudi tokrat na Golovcu, sicer pa od 16. do 25. septembra. 
Ce sodimo po dosedanjih, zlasti lanskem, gre v celjskem pri
meru za prikaz celotnega slovenskega malega gospodarstva, 
za predstavitev zasebne in družbene obrti pa tudi za pred
stavitev ponudbe mnogih tujih izdelovalcev opreme in orodij 
za potrebe obrti.

SLOVENSKO LJUDSKO GLEDALIŠČE VABI V NOVO SE
ZONO — Ali z drugimi besedami — v teku je vpisovanje do
sedanjih in novih abonentov, se pravi stalnih obiskovalcev 
gledaliških predstav v celjskem Talijinem hramu. V reperto
arju za sezono 1983/84 je sedem del, s katerimi gledališki 
kolektiv nadaljuje tisto svojo programsko pot, na kateri ne 
sme manjkati slovenska noviteta, igra za otroke in mladino, 
delo iz svetovne klasike in dela sodobnikov. Kot slovenska 
noviteta bo letos delo Denisa Poniža: škof Tomaž Hren. Gre 
torej za prikaz zgodovinske osebnosti iz časa protireformacije. 
— V tem, ko je čas za vpisovanje dosedanjih abonentov od 
1. do 15. septembra, se bodo novi vpisovali od 16. do 24. 
septembra. Gledališka blagajna pa je odprta vsak dan, ra
zen ob nedeljah, od 9. do 11. in od 17. do 19. ure (telefon 
25-357).

Evidentiranje
V tem času poteka evidentiranje novih kandidatov za od

govorne funkcije v družbenopolitičnih organizacijah In samo
upravnih organih DO in TOZD. Te naloge se moramo lotiti 
z vso odgovornostjo, da bomo izbrali za posamezne odgovor
ne funkcije najprimernejše in najsposobnejše delavce.

Za področje gradbeništva 
v prvem polletju tega leta ni 
bilo pričakovati pomembnej
ših sprememb pri oživljanju 
dejavnosti in odpravljanju 
problemov, ki so se pojav
ljali v celotni reprodukcijski 
verigi. V tem obdobju je na 
tržišču primanjkovalo neka
terih vrst gradbenih materi
alov, vendar je bila oskrba 
naših gradbišč kljub vsemu 
zadovoljiva.

Celotno poslovanje delov
ne organizacije v obravnava
nem obdobju ni bilo ugod
nejše od poslovanja v ena
kem obdobju lanskega leta. 
Dohodek na ravni Ingrada 
je povečan za 23 % in ne 
dosega odstotka rasti infla
cijske stopnje, kar pomeni, 
da je dosežen dohodek le
tos realno manjši od dose
ženega dohodka v prvi po
lovici lanskega leta. Vzrokov 
za tako stanje je več. 
Osnovnega pa je treba iska
ti v omejevanju naložb, kar 
pomeni za gradbince manj 
dela. Tudi struktura pridob
ljenih del se je spremenila. 
Če že pridobimo nova dela, 
so to večinoma manjši ob
jekti, adaptacije in dozida
ve, ki ne vplivajo na ekono
mičnost gradbenih del, ozi
roma ne dajejo dobrih fi
nančnih rezultatov. Seveda

pri takih objektih ne more
mo primerno zaposliti grad
bene opreme in strojev.

Veliko težav, zlasti v in
dustriji gradbenega materia
la, je povzročila politika cen, 
ki je dopuščala nesorazmer
je med podražitvami surovin 
ter energije z zamrznjenimi 
cenami končnih izdelkov.

Letošnje leto se je bolj 
kot doslej med gradbenimi 
organizacijami združenega 
dela odvijala ostra konku
renca za pridobitev dela. 
Gradbene firme so druga 
drugi zbijale cene, celo pod 
mejo pokritja. Poleg proble
ma konkurence je bila ves 
čas prisotna težnja investi
torjev po kreditiranju s stra
ni izvajalca gradbenih del. 
Ob tem se nam vsiljuje 
vprašanje: koliko časa bomo 
še gradbinci sposobnj dajati 
kredite, ko vendar vemo, da 
nam akumulacija v temeljnih 
organizacijah pada in ko 
nam likvidnost že sedaj po
vzroča težave?

Kljub omenjenim težavam 
pa v nobeni temeljni orga
nizaciji ne beležimo motenj 
v poslovanju, oziroma izgu
be. Pe prvem trimesečju so 
bjli izdelani programi za od
pravo motenj v poslovanju v 
TOZD GO Laško, TOZD Me

hanizacija in TOZD IGM 
Medlog.

Glavni vzrok za motnje v 
poslovanju je bil v vseh te
meljnih organizacijah nedo
seganje proizvodnje, oziro
ma izpad proizvodnje v ja
nuarju in februarju zaradi 
slabih vremenskih razmer in 
s tem nepokrivanje visokih 
fjksnih stroškov amortizaci
je, zavarovanja ter registra
cije voznega parka.

Obseg proizvodnje se je 
v drugem trimesečju nor
maliziral in zato v prvem 
polletju tudi v teh TOZD ni 
motenj v poslovanju.

Bilanca razporejanja do
hodka In čistega dohodka 
ter struktura delitve celotne
ga prihodka.

Kljub zaostrenim pogojem 
na tržišču beležimo v prvem 
polletju, v primerjavi z ena
kim obdobjem lani, nomina
len porast dohodka za 23 °/o, 
čistega dohodka za 15%, 
osebnih dohodkov za 11 %, 
poslovnega sklada za 31 % 
ter rezervnega sklada za 47 
odstotkov. Planirani dohodek 
je dosežen s 54 odstotki, 
čisti dohodek z 52 odstotki, 
planirani osebni dohodki z 
49 odstotki, poslovni sklad s 
84 odstotki in rezervni sklad 
s 54 odstotki.

(Nadaljevanje na 2. strani)

Zdravstveni dom na Vranskem. Objekt je zgradila TOZD GO Žalec.



Stran 2 Glasilo INGRAD številka 8—9

Organiziranost delovne organizacije
V tem mesecu so nas 

obiskali predstavniki vseh 
družbenopolitičnih organiza
cij in Skupščine občine Ce
lje z namenom, da se se
znanijo s stabilizacijskimi 
prizadevanji našega kolek
tiva.

V ta namen smo pripra
vili kratko informacijo o de
lu na stabilizacijskem pro
gramu naše delovne orga
nizacije ki jo v skrajšani 
obliki posredujemo tudi 
vsem članom kolektiva.

Gospodarski položaj Jugo
slavije je vplival tudi na raz
mere v DO Ingrad tako kot 
na celotno gradbeništvo in 
gradbeno industrijo, pri če
mer je potrebno poudariti 
hiter prehod iz konjunkture v 
recesijo in iz tega izhajajo
ča nasprotja in probleme. 
Vprašanje tržišča iz ponud
be in povpraševanja, pro
duktivnosti delovnih sred
stev, kapitala in ljudi, teh
nično tehnološke napredno
sti, organiziranosti, konku
renčnosti in mnoga druga so 
izstopila tako hitro in izra
zito ter s takšno težo, da je 
bilo potrebno nemudoma 
pričeti z njihovim reševa
njem. Pri tem je bilo seve
da potrebno pogledati v oči 
dejstvom, posebej še tistim 
z negativnimi učinki in pri
praviti načrte za uresničitev:

A) Programa za odstrani
tev in saniranje najbolj kri
tičnih točk v delu in poslo
vanju DO Ingrad.

B) Načrta usmeritve DO 
Ingrad na področju poslov
ne konsolidacije z uvaja
njem sodobnih metod in 
tehnik dela — srednjeročno.

C) Program hitre in sprot
ne realizacije aktivnosti iz A 
in B v delo in obnašanje.

Iz rezultatov dela na teh 
treh področjih pričakujemo 
nekaj pomembnih rezultatov 
kratko opredeljenih v večji 
proizvodnji, večji storilnosti, 
nižjih stroških in cenah, 
boljši kakovosti ter iz njih 
izhajajočih: socialni varnosti, 
zagotovitvi standarda delav
cem, posodobitvi tehnologi
je in poslovanja, večji kon
kurenčnosti, kakor tudi hi
trejši razvoj in napredek de
lovne organizacije.

Program realizacije spre
memb

Pri oblikovanju programov 
in načrtov, ki morajo zago
toviti uresničitev v uvodu 
omenjenih ciljev, smo skrb
no pretehtali in opredelili:

— aktivnosti, ki jih mora
mo realizirati takoj ter s 
tem odstraniti motnje in v 
daljšem razdobju nakopiče
ne probleme;

— aktivnosti, ki so po
trebne za načrtno moderni
zacijo dela in poslovanja v 
posameznih funkcijah in v ce
lotnem poslovnem sistemu 
delovne organizacije Ingrad;

— aktivnosti, ki so po
trebne za aplikacijo in de
lovanje načrtovanih spre
memb in dopolnitev na po
dročjih novo oblikovanih ci
ljev, delitve in združevanja 
dela, načina dela, vsebine 
dela ter metod in tehnik, 
ki povezujejo skupno delo.

Sam program pa obravna
va sorazmerno zahtevno vse
bino in zadolžitve, ki so

razpoložljive v prilogah 1 in 
2 kot »Načrt aktivnosti«, ki 
zagotavljajo napredek DO' 
Ingrad in »Zaključki in skle
pi« problemske konference 
AK ZKS GIP Ingrad ter v 
»Informacijah« 1—7, ki pred
stavljajo povzetek delovnih 
materialov za realizacijo 
programov. (Gradivo smo 
delno objavili v našem gla
silu že pred tem, v celoti 
pa so dobile gradivo vse 
TOZD in sektorji v DSSS.)

Sam program zajema in 
obravnava bistvene spre
membe na področjih:

a\ Delitve in združevanja 
dela na makro, mezzo in 
mikronivoju.

b) Kreativnosti in sistema
tike dela v funkciji Priprave 
pioizvodnih procesov.

c) Sistema in tehnik dela 
na področju krmiljenja pro
izvodnih procesov v planu 
procesa.

d) Tržnega nastopa zdru
ženih potencialov prodaje, 
inženiringa in priprave.

e) Materialnega poslova
nja in upravljanja sredstev, 
vloženih v reprodukcijski 
material.

f) Urejanja normativov kot 
snov za planiranje in moti
viranje delovnih dosežkov.

g) Združevanja instaliranih 
kreativnih in izvedbenih po
tencialov na skupnih ciljih 
— projektih.

h) Racionalizacija dela in 
poslovanja posebej v evi
denčnih in administrativnih 
dejavnostih
in še niz drugih del, ki iz
hajajo iz kontekstov spreje
tih ciljev in odločitev.

Ob tem velja posebej po
udariti dejstvo, da program 
ni rezultat paničnih ukrepov, 
temveč načrtna konsolidaci
ja delovanja in usmerjanja 
celotnega poslovnega siste
ma na nivo, ki zagotavlja 
čvrsta izhodišča kvalitetne
mu razvoju.

Cilji sprememb
Čeprav so cilji sprememb, 

ki jih želimo doseči z reali
zacijo predstavljenih progra
mov dela zajeti že v uvod
ni obrazložitvi, deloma pa v 
programu realizacije spre
memb iz točke 2, jih je 
smotrno, posebej še kot 
srednje in dolgoročne, na
vesti. Želimo namreč:

Razviti in usmeriti proizvo
dne in pripravljalno kreativne 
potenciale DO Ingrad iz ve- 
likoobrtniških v industrijske 
oblike ter v delo in razmiš
ljanje instalirati tehnike in 
metodiko, ki to tudi omogo
čajo.

S kreativnimi rešitvami, 
poslovno solidnostjo, kako
vostnim delom in cenami 
omogočiti enakopravno na
stopanje Ingrada na tujih in 
domačih tržiščih.

Mobilizirati združene po
tenciale DO Ingrad za na
stope na tržiščih ter pre
usmeriti lokalno gledanje v 
delo na skupnih ciljih in 
projektih.

Izoblikovati sistem koor
diniranega dela na področ
jih tehnike in tehnologije, 
komerciale in trženja, soci
alne varnosti, razvijanja in 
raziskovanja ter ustvariti 
med organizacijskimi tvor
bami in ljudmi mostove na
mesto prepadov.

Omogočiti kadrom dostop 
do in uporabo znanj in spo
znanj, ki bodo manjšala raz
like med najbolj razvitimi 
in nami.

Zagotoviti simbiozo in iz 
nje izhajajoče sodelovanje 
med samoupravo, družbeno
političnimi organizacijami in 
strokovnimi institucijami na 
osnovi skupno verificiranin 
ciljev in poti do njih.

To pomeni, da si želimo 
poleg čisto eksistenčnih in 
materialnih osnov ustvariti 
in zgraditi tudi baze za kva
litetni in hitrejši razvoj ljudi 
in okolja, v katerem bodo 
delali.

Način realizacije programa 
in sprememb

V duhu izpostavljenih ci
ljev je zgrajen tudi sistem 
realizacije sprememb, ki te
melji zmeraj na' analizi sta
nja, oceni možnosti in po
treb, definiranju ciljev, pri
pravi načrtov realizacije in 
realizaciji načrtov; pri čemer 
so v vseh fazah vKljučene: 
strokovna struktura in 
vodstva procesov, samo
upravni organi in družbeno
politične organizacije, zasto
pani v posebnih in institu- 
cialnih telesih. Poudarjeni so 
elementi sodobnega načina 
dela kot so:

— timsko delo z interdi
sciplinarno zasedbo timov,

— koordinirano delovanje, 
snovanje in odločanje na 
osnovi skrbno pripravljene
ga gradiva;

— pozitivna naravnanost 
na reševanje problemov in 
popolna odprtost dela, kar 
ilustrira:

— šest strokovnih timov 
delujočih na posameznih 
področjih programa,

— koordinacijski tim se
stavljen iz predstavnikov na
vedenih šest timov,

— posebna delovna sku
pina imenovana od akcijske 
konference ZKS GIP Ingrad,

— koordinacija glavnega 
direktorja I,

— koordinacija glavnega 
direktorja II,
kjer se predlogi sprememb 
pripravljajo, utemeljujejo in 
strokovno ter poslovno poli
tično ocenjujejo do stopnje, 
na kateri se prezentirajo sa
moupravnim organom in 
družbenopolitičnim organiza
cijam.

Posebej pa je potrebno 
poudariti tudi metodiko de
la, ki je bila izpostavljena že 
na AK ZKS GIP Ingrad, po 
kateri so novitete in spre
membe: predlagajo in načr
tujejo, uvedejo in preizkusi
jo, dopolnijo in popravijo, 
uzakonijo, s čemer je omo
gočena seveda mnogo večja 
dinamičnost, pripravljenost 
in kakovost spremembe.

Problemi In perspektive
Čeprav večjih problemov v 

snovanju, uvajanju in spreje
manju novitet še ni, je ven
dar mogoče pričakovati tu
di izpade, kritike in zlona
merne interpretacije dela, 
odločitev pa tudi ljudi.

Stara in naučena praksa, 
piidobljeni privilegiji v delu 
in položajih, avtokracija, ne
nadomestljivost, odpor proti 
spremembam in poudarek 

osebnih pred skupnimi inte

resi so lastnosti, ki jih je 
pri večini ljudi mogoče, pri 
nekaterih težko in pri manj
šini nemogoče, eliminirati.

Od tod bodo, če bodo, iz
hajale tudi špekulacije z za
konom o ZD, zakonom o 
delovnih razmerjih, statutom, 
postopki, odnosi in podob
nim, katere je mogoče pri
čakovati.

Menimo, da bomo v sta
nju z jasno besedo, z deja
nji in z javno oceno razči
stiti tudi takšne primere.

Proces, ki smo ga pričeli 
z organizacijsko in poslovno 
konsolidacijo pa seveda ni

časovno determiniran. Ena
ko kot razvoj se bo moral 
zmeraj znova prilagajati ča
su, potrebam in pogojem. 
Zaradi tega dajemo pouda
rek na hitrosti in kakovosti 
celotnega sistema pred tre
nutnimi efekti v posameznih 
funkcijah in skupnosti pred 
posameznikom. Vemo in trd
no smo prepričani, da mora 
delo, ki ga sedaj opravlja
mo, rezultirati v trdno in ka
kovostno perspektivo DO In
grad.

Informacijo pripravili: 
Janko Golob, Mirko Vlasak, 

Viktor Opaka

razmišljajmo - ukrepajmo

Ko človek odhaja v pokoj...
Odhod v pokoj pomeni za slehernega delovnega človeka 

pomemben dogodek v življenju. NI naključje, če mnoge pre
vzame v tem času stiska In če se Jim pojavljajo vprašanja — 
kaj pa zdaj In kaj v prihodnje.

Na vsak način Je odhod v pokoj tisti korak, na katerega 
bi moral biti sleherni delovni človek pripravljen. Tak korak 
tudi ne pomeni prekinitev vezi s kolektivom. Tu so korenine, 
ki Jih ni mogoče pretrgati. Seveda pa pri tem velikem življenj
skem koraku ne gre samo za občutek posameznika, marveč 
za mnoga dejstva, ki Jih je dolžna opraviti sredina, v kateri 
Je človek, ki se poslavlja od aktivnega dela, dolga leta delal, 
ustvarjal, gradil.

S tem kratkim razmišljanjem bi radi opozorili na naloge, 
ki zadeva v prvi vrsti temeljne organizacije, ki so najbolj po
vezane s človekom, delavcem. Ne gre samo za slovo, mar
več za dosti več. Predvsem za spoznanje, ki se mora vtisniti 
v človeka, ki odhaja, da bo kolektiv tudi v prihodnje znal 
ceniti njegov delež pri Izpolnjevanje vsakodnevnih nalog in 
obveznosti. Tudi ali zlasti v tem se naj kaže skrb za človeka, 
ki jo tako radi poudarjamo.

Nekaj misli, ne samo kot opozorilo, temveč prav tako ali 
celo bolj za razmišljanje. Misli, ki naj dobijo tudi svoj odmev!

-mj-

(Nadaljevanje s 1. strani)

ZBIRNA BILANCA RAZPOREJANJA DOHODKA IN ČISTEGA DOHODKA 

I - VI - 1983

v OOP din
I - VI IND Doseganje 

plana 831982 T9&5 83/82
CELOTNI PRIHODEK 2.276.095 2.727.218 120 48
PORABLJENA SREDSTVA 1.620.369 1.922.214 119 45

od tega:
amortlzac.po predp.stop. 65.359 88.720 136 52

DOHODEK 655.726 805.004 123 54

RAZPOREDITEV DOHODKA ZA:

Skupno porabo 66.515 67.784 102 49
Splošno porabo 7.095 9.841 139 55
Delovna skupnost 71.629 82.742 116 56
Amort1zac.nad predpis.stop. 1.586 - - -
Obresti 52.131 105.162 202 68
Druge obveznosti 39.854 59.901 150 59

Skupaj obveznosti Iz dohodka 238.810 325.430 136 58

CISTI DOHODEK 416.916 479.574 115 52

BTTO OSEBNI DOHODKI 314.819 350.391 m 49

Sklad skupne porabe - stanov.del 17.642 21.829 124 47
Sklad skupne porabe - splošni del 14.738 13.851 94 41.
Poslovni sklad 57.290 75.161 131 84

Rezervni sklad 12.427 18.342 147 54

DOSEGANJE REBALANSA PLANA

Celotni prihodek 44
Dohodek 50

STRUKTURA CELOTNEGA PRIHODKA GIP INGRAD
i-—VI 1982 1—VI 1983 IND

Celotni prihodek 100 100 —
1. Porabljena sredstva 71,2 70,5 99
DOHODEK 28,8 29,5 102
od tega:
2. Obveznosti iz dohodka 10,5 11,9 113
3. Osebni dohodki 13,8 12,8 93
4. SSP — stanovanjski del 0,8 0,8 100
5. SSP — splošni del 0,6 0,5 83
6. Poslovni sklad 2,6 2,8 108
7. Rezervni sklad 0,5 0,7 140

Tako ugotavljamo, da smo To ugotovitev potrdi tudi 
izpolnili dogovorjeno zaosta- izračun strukture celotnega
janje rasti osebnih dohod- prihodka,
kov za rastjo akumulacije. Ivo Steble
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Reševanje stanovanjske problematike še vedno
Časi, ko smo v Ingradu 

letno kupili 10 do 15 ali ce
lo več stanovanj, so za na
mi. Nekaj let nazaj je bilo 
možno z novimi in zamenja
vami manjših za večje sta
novanje rešiti letno tudi do 
30 stanovanjskih problemov. 
Ko sedaj z letnimi plani raz
porejamo sredstva za sta
novanjsko gradnjo, se TOZD 
odločajo v glavnem za kre
ditiranje, skupaj pa letno v 
OZD namenimo sredstva 'e 
za 2 do 3 nova stanovanja. 
To je za 3000-članski kolek
tiv toliko kot nič, če upo
števamo strukturo zaposle
nih in z njo v zvezi potrebe 
po stanovanjih. Takšna je 
kratka predstavitev trenutne
ga stanja in možnosti za re
ševanje stanovanjske pro
blematike v Ingradu.

Obseg potreb po stanova
njih In kreditih

Trenutno je v evidenci 
pieko 100 prošenj za stano
vanja. Največ jih je iz celj
skih TOZD. Med njimi pre
vladujejo delavci iz proizvod
nje (GO Celje, IGM, Meha
nizacija), pa tudi iz DSSS. 
Prioritetne liste v TOZD iz 
leta 1980 so v precejšnji 
meri že rešene z izpraznit
vijo starih stanovanj, zame
njavami, skupaj z drugo 
OZD, s solidarnostnimi sta
novanji, s preusmeritvami v 
nakup stanovanja ali grad
njo hiše. Tako je večina 
prosilcev, ki so trenutno v 
evidenci, še zunaj prioritet
ne liste. Nekatere TOZD za
to že pristopajo k izdelavi 
nove liste.

še vedno ostaja struktura 
potreb po TOZD podobna 
kot pred leti — v urbanih 
krajih večje potrebe po sta
novanjih, zunaj teh pa po 
kreditih. To je tudi edini 
razlog, da zunanje TOZD u- 
spešneje rešujejo stanovanj
ske probleme — s krediti
ranjem (lažje je pridobiti 
gradbeno parcelo in veliko 
cenejša je kot v mestnih 
središčih, veliko delavcev pa 
jo pridobi od staršev). V 
zadnjih letih se je počasi 
začelo spreminjati tudi to 
razmerje. Precej delavcev se 
je po daljšem brezuspešnem 
čakanju na stanovanje od
ločilo za namensko varčeva
nje in nakup ali gradnjo. 
Iščejo tudi možnosti za a- 
daptacije starih stanovanj. 
Takšne premike je spodbu
dilo tudi delo v Iraku. Zdaj 
letno zaprosi za kredit med 
260 do 300 delavcev, torej 
precej več kot za stanova
nja. V letošnjem letu je za 
kredite namenjeno 17,425.000 
din, od tega 3,500.000 za 
kadrovske potrebe. Manjša 
sredstva po zaključnem ra
čunu za leto 1982 so vpli
vala, da je letos za kredite 
za tretjino manj sredstev kot 
lani.

Reševanje z OZD zakonca

Primerov skupnega reše
vanja z OZD, kjer je zapo
slen zakonec našega delav
ca, je čedalje več. To spod
bujajo zlasti finančne težave 
vseh tozd pri nakupu stano
vanj. V glavnem se poslužu
jemo dveh oblik — vsaka 
OZD enako število primerov

v celoti brez kreditiranja, ali 
pa vsaka 50% vrednosti 
stanovanja tako, da je ena 
nosilka nakupa, druga pa 
kreditira nakup s 50% ude
ležbo. Čas, v katerem pride 
do rešitve, traja okrog 1 do 
2 leti, odvisno od pogojev, 
ki jih zakonca izpolnjujeta 
za dodelitev stanovanja v 
svoji OZD.

Zamenjave stanovanj
V zadnjih dveh letih, od

kar traja stanovanjska kri
za in postopno zviševanje 
stanarine in ostalih stroškov 
za stanovanja, se je pove
čalo število interesentov za 
zamenjavo večjega stanova
nja za manjše. To se zdi si
cer zelo vabljivo, praktično 
pa ni možno v krajšem času 
na ta način rešiti nič pro
blemov. Zakaj? Zamenjavo 
iščejo v glavnem starejši za
konci, ki so ostali sami v 
velikih stanovanjih. Želijo 
manjša, s centralno kurjavo, 
v nižji etaži in v naprej pred
videni lokaciji. Enosobnih 
stanovanj praviloma ne 
sprejmejo z izgovorom, da 
so premajhna, pa tudi z lo
kacijo jim je težko ustreči 
(normativ za 2 osebi je eno
sobno stanovanje). Problem 
je potrebno osvetliti še z 
druge plati. Starejši vseka
kor želijo zamenjavo, ker je 
veliko stanovanje danes že 
precej drago za vzdrževanje, 
imajo tudi težave s hojo po 
stopnicah, hkrati pa se bo
jijo novega okolja in ne na
zadnje tudi ločitve od dela 
pohištva, ki ga ob utesnitvi 
morajo opustiti. Najraje za
menjajo stanovanje v istem 
okolju, to pa je velikokrat z 
naše strani nemogoče. Prav 
zato so bile doslej najbolj 
uspešne tiste zamenjave, ki 
so si jih našli delavci sami. 
Koordinacijska komisija je 
19. 7. 1983 sklenila, da jih 
je potrebno spodbujati, hkra
ti pa paziti, da ne zmanj
šujejo obstoječega stano
vanjskega fonda, ampak z 
njimi rešimo čimveč stano
vanjskih problemov.

Problematika sredstev In 
varčevanje

Po zaključnem računu za 
leto 1982 vse TOZD niso 
ustvarile stanovanjskih sred
stev (IGM, Mehanizacija), 
TOZD Laško pa že nekaj 
let ne ustvari dovolj sredstev 
za lastne potrebe. Ta pro
blem smo letos malenkostno 
ublažili s kadrovskimi sred
stvi in delno s solidarnim po
sojanjem med TOZD. Pro
blem je toliko večji, ker prav 
liste TOZD, ki bi sicer mo
rale ustvariti največ sred
stev in imajo tudi največ po
treb, niso ustvarile nič. Te 
TOZD imajo tudi velike ob
veznosti iz anuitet in letos 
je bilo potrebno najprej naj
ti sredstva za pokritje teh, 
šele nato za najnujnejše po
trebe delavcev. Ker tak na
čin ni umesten in učinkovit 
za daljše obdobje, predvide
vamo pa, da bo v prihodnje 
takšnih težav še več, je ko
ordinacijska komisija za sta
novanjske zadeve 19. 7. 1983 
sklenila, da pristopimo k

spremembi samoupravnih 
aktov in k ponovnemu zdru
ževanju stanovanjskega skla
da. Združena sredstva bi z 
letnimi plani in po kriterijih 
sporazuma vsako leto raz
delili med TOZD po potre
bah. S tem bi odpravili pre
cej neenak položaj delavcev 
za reševanje stanovanjske 
problematike med TOZD v 
zadnjih štirih' letih, ko je 
bila uspešnost rešitve stano
vanjskega problema bolj od
visna od tega, v kateri 
TOZD je delavec zaposlen 
kot pa njegova dejanska po
treba. Trenutno je stanje 
takšno, da v nekaterih TOZD 
lahko delavec dobi stanova
nje v zelo kratkem času, 
oziroma kredit v višjem zne
sku, medtem ko v nekaterih 
TOZD traja čakalna doba 
tudi do 5 in več let, zneski 
kreditov pa so bistveno 
manjši. Takšno usmeritev je 
podprl tudi DS DO in pri
prava samoupravnih aktov 
je že v teku.

Pri predvidenih spremem
bah je nujno dodati še po
jasnilo, da nikakor ne gre 
za odtujevanje pri odločanju 
o sredstvih in stanovanjskih 
problemih TOZD. Gre za 
vsebinski premik, ko TOZD, 
ki v določenem letu ne po
trebuje v celoti svojih sred
stev, le-ta solidarnostno 
združi za tiste TOZD, ki ni
majo dovolj sredstev za svo
je potrebe. Vsi delavci In
grada, ne glede na to, v 
kateri TOZD delajo, bi s 
tem imeli enake možnosti za 
reševanje stanovanjskega 
problema. V tem je bistvo 
solidarnosti in končni na
men sklada skupne porabe. 
Zato takšno združevanje do
voljuje tudi zakon. Pri ka
drovskih sredstvih bi bilo po
trebno v aktih bolj določno 
opredeliti način in obseg 
združevanja — morda le v 
primerih, ko gre za konkret
ni primer in le v višini, ki 
je potrebna, brez avtomatiz
ma po odstotku iz pravilni
ka.

Varčevanje za stanovanje 
je danes nujno za vse za
radi lastne udeležbe in po
goja bank, ki v letu 1985 
ne bodo dajale posojil, v 
kolikor posojilojemalec ne bo 
imel že zaključenega naj
manj dveletnega varčevanja 
(z enkratnim pologom, ali 
rednimi mesečnimi pologi). 
To pomeni, da letos poteka 
zadnje leto za pričetek var
čevanja. Razpisi posojil pri 
stanovanjskih skupnostih so 
že letos vsebovali pogoj, da 
lahko kandidira za posojilo 
tisti, ki najmanj eno leto na
mensko varčuje. Zato je ko- 
oidinacijska komisija letos 
spomladi sklenila, da je po
trebno delavce o tem obve
stiti in vse, ki že imajo 
prošnje za stanovanje ali 
kredit, na to opozoriti. Vsak 
mora skupaj s prošnjo pred
ložiti še varčevalno pogod
bo. Možno je, da delavcem 
nakazuje mesečne obroke 
delovna organizacija ob iz
plačilu osebnih dohodkov. 
Za obvezno namensko var
čevanje tistih, ki rešujejo 
stanovanjski problem se je 
odločno zavzela tudi mladin

ska organizacija, ki je v le
tu 1982 organizirala okroglo 
mizo o stanovanjski proble
matiki mladih v Ingradu. V 
novih samoupravnih aktih bi 
bilo potrebno točno oprede
liti, katere kategorije delav-

v krizi
cev so upravičene do na
jemniškega stanovanja, ka
teri delavci pa morajo sami 
reševati stanovanjski pro
blem, DO pa jim pri tem sa
mo pomaga s kreditom.

Marija Gazvoda

FOTOREPORTAŽA

Montaža nosilca
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DRUGI O NAS:

Do sedaj so se izkazali
V časopisu »Glas«, ki ga 

izdaja SZDL Banja Luka, je 
bil 25. julija 1983 objavljen 
članek z naslovom »Gradi
telji pred rokom«, v katerem 
pišejo o našem gradbišču v 
Srbcu:

»Gradnja blagovne hiše v 
Srbcu teče neovirano In po
vsem verjetno je, da bo ta 
nujno potreben objekt gotov 
In predan v uporabo v ma
ju prihodnjega leta, tako kot 
je planirano. Gradbinci In
grada iz Celja, katerim ja 
zaupana gradnja blagovne

hiše, so se z dosedanjim de
lom uveljavili kot Izredno 
dobri Izvajalci, o čemer naj
bolj priča podatek, da so do 
sedaj predvidena dela kon
čali 15 dni pred rokom li 
če ne bi bilo težav okoli 
preskrbe betonskega železa, 
bi bili delavci Ingrada cel 
mesec pred dogovorjenimi 
roki izgradnje«.

Blagovna hiša v Srbcu s 
3950 kvadratnimi metri ko
ristne površine bo bistveno 
vplivala na boljšo oskrbo 
tamkajšnjih občanov. Inve

stitor je delovna organizaci
ja »Posavina«, ki je za iz
gradnjo namenila 135 mili
jonov dinarjev. Delo izvaja
jo delavci temeljne organi
zacije GO Celje, vodja grad
bišča je dipl. inž. Jani Ar
nuš, delovodji pa Rafko Go
dec in Vinko Narinski.

Glede na sedanji potek 
del in kako se vključujejo 
ostali proizvajalci, bomo ob
jekt pravočasno zgradili, 
nam je po telefonu povedal 
vodja gradbišča.

V. Šuster

Gradnja blagovne hiše v Srbcu. Izvajalec del TOZD GO Celje.

Inž. Alojz Pšeničnik ob prevzemu vodenja TOZD Prevozi Ljubljana

Le s skupnimi

Temeljno organizacijo 
PREVOZI Ljubljana v okviru 
delovne organizacije Ingrad 
vodim še ne polna dva me
seca.

V tem času je praktično 
nemogoče spoznati vso pro
blematiko, ki je nastajala v 
minulih letih. Kljub temu 
lahko opozorim na najpo
membnejše naloge, na kate
re bomo morali v najkraj
šem času odgovoriti.

napori
Naloge izstopajo iz dvoj

ne problematike, in so:
— eksterne narave, na ka

tere sama TOZD ne more 
dosti vplivati, vendar pa ču
ti učinke, ki izvirajo iz tež
kega gospodarskega položa
ja in neusklajenega gospo
darskega razvoja. Tu bo po
trebna pomoč delovne orga
nizacije in širše družbene 
skupnosti;

— interne narave, v sami 
TOZD Prevozi, DO in SOZD. 
na katere imamo možnost 
večjega vplivanja.

Neustrezen razvoj v prejš
njih letih je pripeljal do se
danjega stanja v TOZD, ki 
je zelo pereče. Dotrajanost 
avtoparka, težke in lahke 
mehanizacije, mehaničnih 
delavnic ter nezadostna teh
nična opremljenost peskoko
pov, vse to prispeva, da 
TOZD posluje na meji ren
tabilnosti in da je resnično 
ogrožena socialna varnost 
delavcev. Očitno je, da je 
bila v prejšnjih letih dana 
premajhna skrb temu pro
blemu. Delovna organizacija 
pa je vse preveč zatiskala

oči in odrivala probleme 
TOZD. Glede na takšno sta
nje je nujno potrebno celo
vito pristopiti k postopnemu 
reševanju teh problemov, 
pri tem pa je potrebno upo
števati možnosti potreb na 
tržišču.

Prepočasno pridobivanje 
zemljišča v šiški, v indu
strijski coni, je tudi pripo
moglo, da se posamezne 
naloge niso mogle sproti re
ševati. Zato je nujno urediti 
lastništvo in vso potrebno 
dokumentacijo in si tako za
gotoviti možnost dolgoroč
nega razvoja te dejavnosti.

Pri upoštevanju sedanjega 
gospodarskega položaja in 
panoge gradbeništva se 
moramo z odgovornimi de
javniki dogovoriti ali je 
kratkoročno bolj smotrno sa
nirati obstoječe objekte in 
začasno ostati na sedanji 
lokaciji.

Pomembno vprašanje, ki 
je še odprto, je organizira
nje potrebne izpostave DSSS 
v Ljubljani, ki bi služila iz
ključno potrebam ljubljan
skih TOZD. Z organizira
njem te službe, predvidoma

v Šiški, in z ustrezno ka
drovsko zasedbo in primer
no računalniško opremo, bi 
bjla naloga v celoti realizi
rana. Služba naj bi imela 
natančno opredeljene nalo
ge in opravila s poudarkom 
r.a dobro vzpostavitev tokov 
med TOZD in DO, kar je 
osnova za racionalno poslo
vanje.

Opažam tudi neustrezne 
povezave v DO Ingrad, ozi
roma SOZD Giposs. Doga
ja se, da zaradi neusklaje

nega nastopanja na tržišču 
(ponudba POC Semenarna) 
izgubljamo pomembna dela, 
ki bi bila v tem trenutku še 
kako dobrodošla za ljub
ljanske TOZD.

V nekaj mislih sem anali
ziral sedanje stanje jn mo
rebitne vzroke, ki so pripo
mogli k slabemu stanju v 
TOZD. Nakazal sem tudi ne
kaj možnih rešitev, katere 
moramo reševati skupaj v 
okviru DO, oziroma SOZD.

TOZD GO LAŠKO

Obrat Dem it fasade
Stabilizacijski ukrepi in 

energetska kriza so nas pri
silili, da smo pričeli iskati 
nove načine izvajanja grad
benih del.

Težnja po večjem varče
vanju z energijo zahteva u- 
porabo čim boljših izolacij
skih materialov. Raziskave 
so pokazale, da je stiropor 
zelo dober toplotni in zvoč
ni izolator, zato smo se v 
naši TOZD odločili, da prič
nemo z izvajanjem DEMIT 
fasad. To pa ni bil edini 
vzrok za to našo odločitev, 
temveč tudi dejstvo in po
treba za zaposlitev naših de
lavcev, saj so ekonomske 
razmere take, da se vedno 
bolj zmanjšujejo investicij
ska gradbena dela. Mislimo, 
da smo svoj namen dosegli. 
Trenutno imamo strokovno 
usposobljenih 30 delavcev, 
ki so svojo strokovnost pri
dobili ob delu in strokov
nem vodstvu Timovih in
štruktorjev.

V začetku smo se sreče
vali z raznimi problemi, ki 
so predvsem izhajali iz ne
poznavanja trga. Tako smo 
prvo leto lahko izdelali le 
5000 m2 fasad. Danes pa smo 
v celjski regiji že znani kva
litetni izvajalci.

Letošnje leto bomo, žal, 
lahko izvršili le samo 20.000 
m2 fasad, ker nam proizva
jalec materialov ne bo mo

gel dobaviti večjih količin, 
saj tudi njega pestijo stabi
lizacijski ukrepi, ki se nana
šajo na uvoz potrebnih su
rovin.

Naj naštejemo nekaj že 
dokončanih Demit fasad: 
blok Srbac, stolpiči Radeče, 
Debro, stolpiči Šentjur, Pe
trol, Metka, blok Kozje itd. 
in preko 20 individualnih 
stanovanjskih hiš.

Za leto 1984 smo si za
stavili plan 35.000 m2 fasad. 
Naša želja je tudi, da pre
koračimo regijske meje, za 
kar je dosti realnih možno
sti. Seveda pa bomo, ka
kor do sedaj, odvisni od 
proizvajalca Demit sistema.

Jožica Ivezič, dipl. gradb. 
tehnik, vodja obrata Demit 
fasad

Investitorju smo predali 
prvi blok

Lani smo v Debru pri 
Laškem pričeli z izgradnjo 
drugega niza stanovanjskih 
objektov. Njz obsega pet 
blokov z 80 stanovanjskimi 
enotami.

2e pri pridobivanju tega 
dela smo se srečali s teža
vami, saj je konkurenca iz
ločila vse tiste možne izva
jalce, ki so pričakovali u- 
godne finančne rezultate. 
Zato smo se vsi delavci za
vedali, da lahko pozitivno 
izvajamo dela le, če se ma
ksimalno angažiramo. Pred
vsem si nismo smeli pri
voščiti nobenih kasnitev del, 
ker bi vsaka zamuda pome
nila podražitev repromateri- 
alov, seveda pa bi bil ob 
tem tudi naš dohodek manj
ši-

Danes ugotavljamo, da 
smo se dogovorjenega tudi 
držali in že predali prvi ob

jekt investitorju, prav tako 
pa bomo sredi septembra 
tudi drugega.

V kolikor bomo s takim 
načinom dela nadaljevali, ni 
bojazni, da ne bi dobili v 
izvajanje tudi tretjj niz ob
jektov.

Maja Bratina

ZAHVALA

Sodelavcem v tehničnem 
sektorju, še posebej vodji 
samoupravne skupine, sindi
kalni organizaciji skupnih 
služb in vsem, ki ste mi iz
kazali pozornost in prijaz
nost ob moji bolezni, me 
obiskali v bolnišnici in na 
domu, se Iskreno zahvalju
jem. Izkazana pozornost ml 
je bila velika spodbuda k 
hitrejšemu okrevanju.

Erna Pelko
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KAKO GLEDAJO MLADI NA PROBLEMATIKO TOZD MEHANIZACIJA

Ocenimo primer hitro in brez „rokavic“

Mladi o sebi in svojem delu
Danes sem se odločil, da 

grem med fante v proizvod
njo in z njimi pokramljam o 
njihovem delu, življenju.. 
Ker sem v prejšnji številki 
obljubil, da bom skušal naj
ti tudi enega izmed naših 
udeležencev letošnjega Fe
stivala dela, bom to obljubo 
danes tudi izpolnil. Tako 
bom predstavil Srečka Crno- 
gaja iz TOZD Proizvodni ob
rati.

B: Srečko, kje in kdaj si 
rojen? S: Rojen sem 1966 v 
Zagrebu. B: Koliko otrok je 
bilo doma? S: Poleg mene 
se je rod ji še brat, ki pa je 
mlajši. B: Kako to, da si pri
čel v Ingrad: S: Na osnovno 
šolo je prišel razpis o Ingra- 
dovih štipendijah in sem se 
prijavil za poklic soboslikar- 
ia. B: Pa ti je ta poklic tudi 
v resnic] všeč in ga rad o- 
pravljaš? S: Stalno mi je bil

»maler« všeč in to delo tudi 
z veseljem delam: B: Ti si 
bil eden izmed naših pred
stavnikov na Festivalu dela 
v Bugojnem. Kakšni so tvo
ji vtisi s tega tekmovanja 
mladih proizvodnih delavcev. 
S: Vtisov je mnogo, bjlo je 
lepo in naporno. Veliko sem 
videl, spoznal nove obraze 
in navezal prijateljstva. 
Skratka — težko pa vendar 
zelo lepo in nepozabno. B: 
Kaj boš po končanem šo
lanju — le še nekaj dni te 
loči do tega dneva — ver
jetno vojska, pa potem? S: 
Po šolanju bom verjetno šel 
najprej v JLA, potem pa še 
ne vem — ali nazaj k In
gradu ali pa domov. B: 
Srečko, hvala za tale pogo
vor in upam, da se kmalu 
spet vidiva!

Blaž Lilija

Položaj, y katerem se "je 
znašla TOZD Mehanizacija, 
je dejansko v nezavidljivem 
položaju. Tega se zavedamo 
tudj mladi, čeprav morda še 
vedno premalo.

S slabšanjem stanja re
zultatov v TOZD smo se se
znanili že pred letom dni, 
ko smo slišali za pobudo 
sindikata, da analizira sta
nje in poslovanje v TOZD. 
To je bilo opravljeno v roku 
treh tednov. V tistem času 
so bile napovedi TOZD še 
vedno optimistične, češ, da 
do izgube v TOZD ne bo 
prišlo. Toda tisti, ki so po
ložaj poznali še z druge 
strani, v to niso verjeli in 
so opozarjali. V tričetrtletju 
prikazana izguba je potrdila 
trditve slednjih, ko je že bilo 
treba izdelati »uradni« sana
cijski program.

Takrat smo se mladinci 
konkretneje seznanili z na
stalim položajem v TOZD, ki 
ni kaj prida obetal v pri
hodnje.

Vedeli smo, da brez po
moči ostalih TOZD ne bo 
šlo. Računali smo, da bo v 
samoupravnih aktih napisa
na solidarnost pomagaia 
TOZD prebroditi težave. To 
se je tudj zgodilo, saj po
tem leto nismo končali (po 
zaključnem računu) z izgu
bo.

Mnogo več pa smo mladi 
pričakovali od zapisanih ak
tivnosti, oziroma od ukrepov

iz sanacijskega programa, 
ki je zajel široko paleto na
log. Te so bile razmejene 
na kratkoročno in dolgoroč
no izvedbo. Vsekakor pa so 
bile, oziroma so še, to na
loge, ki so rešljive v TOZD 
in druge bistvene, ki se mo
rajo reševati na nivoju ce
lotne delovne organizacije.

Da je bilo to res, smo se 
mladinci kaj kmalu prepri
čali in to kar dvakrat:

prvič na skupni obravnavi 
z osnovno organizacijo sin
dikata in samoupravnih or
ganov TOZD, kjer smo ce
lovito analizirali ukrepe sa
nacijskega programa, ]n 
drugič, ko smo na lastni ko
ži občutili vrzel, lahko reče
mo manjkajoči prisluh do 
Mehanizacije od odgovornih 
v DO.

Kaj se je zgodilo?
Ko smo v sanacijski pro

gram zapisali, da je treba 
iskati dela tudi drugje, zu
naj delovne organizacije, 
smo v TOZD takoj pristopi
li k tej nalogi. Uspelo nam 
je pridobiti pogodbena dela 
za servisne obrate v večjem 
obsegu. To je bilo delavcem 
tudi obrazloženo (v večini so 
to mladinci mehaničnega in 
strojnega servisa) in da je 
treba za takšna dela več 
in mnogo bolje delati. Po
leg tega so bila še vsa vzdr
ževalna dela avtostrojnega 
parka naše TOZD, ki smo

jih morali opraviti prav tako 
v roku.

Na razpolago pa je bilo 
manj vzdrževalcev kot. sicer, 
ker so bili nekateri in so še 
v Iraku.

Torej je bilo treba rokave 
krepko zavihati. Prišel pa je 
dan obračuna, ki nas je 
krepko streznil. Namesto u- 
streznega, vsaj običajnega 
učinka, so nam prikazal] mi
nus (vsem servisnim obra
tom) in seveda tudi minus 
učinka. To je bila krepka 
klofuta za več dela, ki še 
sedaj boli. Po hudi jezi vseh 
nas, so delavci v servisih 
le nekako prišli do zažele
nega učinka, ne pa tudi vs], 
ki so morda k temu največ 
pripomogli (organizatorji).

Mladinci smo na svojem 
sestanku obravnavali te bo
leče posledice izgube v 
TOZD. Enotni smo si bili, da 
zaradi sedanjih objektivnih, 
iz preteklosti pa predvsem 
subjektivnih faktorjev, ne 
morejo in ne smejo biti o- 
škodovani vsi, tudi tisti, ki 
so se zavestno trudili, da bi 
s svojim delom prispevali k 
boljšim rezultatom.

Želimo, da izgubi TOZD 
posvetimo več časa in da 
zadevo hitreje in konkretne
je obravnavajo, brez »roka
vic«, saj ni več časa pa tu
di potrpljenja ni več zato.

Mladinci 
TOZD Mehanizacije

Bil sem v Radovljici IZVRŠNI ODBOR KONFERENCE 00 SINDIKATA O GOSPODARSKEM PRIZADEVANJU

Stabilizacija, naloga nas vsehZa uvod lahko povem, da 
sem bil presenečen, ko sem 
zvedel, da sem izbran za 
slušatelja enomesečne po
litične šole Zveze sindika
tov v Radovljici.

Toda, kaj kmalu sem se 
moral odločiti in tako sem 
21. marca krenil v Radov
ljico, kjer sem živel in na
biral znanje več kot mesec 
dni. Nastanili so nas v iz
obraževalnem centru repu
bliške konference Zveze sin
dikatov. Tu je potekal tudi 
ves seminar. Na voljo so 
nam bili vsi učni pripomoč
ki, literatura, sama predava
nja pa so potekala v več 
predavalnicah, ki so sodob
no opremljene in omogoča
jo, kar največji učinek dela. 
Predavanja so potekala v 
dopoldanskem in popoldan
skem času, in sicer od 8. 
do 14. ure in od 16. do 19. 
ure, kar priča o zahtevno
sti in težavnosti takšnega se
minarja.

Toda, priznati moram, da 
so predavanja potekala v 
dobrem razpoloženju nas 
vseh. Po predavanjih pa smo 
delali v skupinah, kjer smo 
podano snov analizirali, za
stavljali vprašanja, ki smo 
jih nato postavili predavate
lju ali pa ostalim slušate
ljem. Tako smo resnično pri 
delu sodelovali vsi in ob iz
menjavi mnenj in izkušenj 
pridobili kar največ.

Osnovne teme seminarja 
so bile: osnove marksizma, 
družbenoekonomski odnosi v 
naši družbi, politični sistem 
socialističnega samouprav
ljanja, vloga subjektivnega 
faktorja s poudarkom na vlo

gi zveze sindikatov ter še 
druge.

Organizacija seminarja je 
bila odlična. Za predavanja 
smo imeli dobre predavate
lje, ki so nosilci najbolj od
govornih funkcij v republiki, 
federaciji, univerzitetni pro
fesorji, vodstveni delavci, 
itd. Skratka, vsak izmed njih 
je dal največji prispevek k 
uspehu predavanj. Moram 
povedati, da še nisem slišal 
tako dobrih razprav, kot smo 
jih imeli v Radovljici. Pred
vsem so bile precej kritič
ne, kar je v današnjem tre
nutku gospodarske krize in 
izvajanja politike gospodar
ske stabilizacije, še bolj po
membno. Zvedel sem mar
sikaj novega, dobil odgovo
re na mnoga vprašanja, ne
katera po so žal ostala tudi 
odprta, kot se pač dogaja. 
Toliko o učnem delu semi
narja.

Poskrbljeno je bilo tudi 
za družabnost, šport in re
kreacijo.

Pet tednov je kar hitro 
minilo. Seminar se je kon
čal 23. aprila, ko smo se 
dogovorili o izbiri seminar
skih nalog in s predavate
lji, oziroma mentorji o te
mah nalog. Na voljo smo 
imeli mesec dni, na kar smo 
se 27. in 28. maja ponovno 
zbrali na zaključku seminar
ja, ko je bil zagovor semi
narskih nalog ter na koncu 
slavnostna podelitev diplom.

Tako nekako sem preživel 
mesec dni v Radovljici.

Pridobil sem precej zna
nja, obenem pa spoznal kup 
novih prijateljev.

Bogdan Filipčič

Že v lanskem letu smo v 
Jugoslaviji občutili pogloblje
ne ekonomske težave, ki so 
se v svoji končni obliki odra
zile v poslabšanju materialne
ga in socialnega položaja de
lavcev in vseh delovnih lju
di. Istočasno se je, po oceni 
zveznega sveta ZSJ, poveča
la pripravljenost delavskega 
razreda, da se pričnejo izva
jati ukrepi za gospodarsko 
stabilizacijo naše družbe. In 
prav na podlagi zahtev delav
cev je bila ustanovljena ko
misija pri Predsedstvu SFRJ 
(t. im. Kraigherjeva komisija), 
ki je imela nalogo, da izdela 
dolgoročni program stabiliza
cije. Program je izdelan in je 
v fazi sprejemanja (sprejema
jo ga skupščina SFRJ in na
to skupščine republik in po
krajin). Vendar so bili že ob 
izdelavi objavljeni osnutki 
vseh delov in Izhodišč v 
dnevnem časopisju (v vseh 
dnevnikih v Jugoslaviji!).

Zato je moralna obveznost 
slehernega osveščenega de
lavca in delovnega človeka, 
torej tudi slehernega zaposle
nega v GIP Ingradu, da ta 
gradiva prebere in se z njimi 
podrobno seznani, ker le z 
znanjem oborožen delavec la
hko dobro samoupravlja in 
lahko poleg svojih interesov 
in interesov TOZD in OZD u- 
pošteva širše družbene Inte
rese. Prav v sedanji, gospo
darsko zelo težki situaciji, je 
izrednega pomena za Jugo
slavijo in s tem tudi za vse

nas, ki smo se zavestno opre
delili za svobodno, socialistič
no in samoupravno Jugosla
vijo, da vrnemo vse dolgove 
tujini. Da pa bomo sposobni 
to storiti, se moramo usmeriti 
v izvoz naših izdelkov, stori
tev in znanja. Če pa hočemo 
izvažati svoje izdelke, storitve 
in znanje, se moramo ustrez
no pripraviti na »spopad« s 
svetovno konkurenco na zu
nanjih tržiščih, zlasti pa z nji
hovo ravnijo produktivnosti 
dela in njihovo organizira
nostjo. In, ker je prav dobra 
organizacija dela in poslova
nja nasploh pogoj za prodor 
na tuji trg, smo v GIP Ingra
du pristopili k delu na novi 
organiziranosti poslovanja z 
vso potrebno resnostjo in 
vnemo.

»In kje je tukaj vloga sindi
kata?« — se bo marsikdo 
vprašal. Glavna vloga sindika
ta je v nenehni krepitvi in u- 
trjevanju odločujoče vloge 
delavskega razreda v družbe
ni reprodukciji in v nadalj
njem razvijanju socialističnih 
samoupravnih odnosov. Zato, 
izhajajoč iz teh nalog, je zla
sti sindikat in z njim vsi de
lavci, člani sindikata, odgovo
ren zato, da z novo organiza
cijo poslovanja in večjo pro
duktivnostjo dela v GIP In
gradu dosežemo tudi boljše 
rezutate dela in poslovanja. S 
tem bomo postavili osnove za 
razširjanje dejavnosti in za 
dvig osebnih dohodkov.

Letos so se ob prenehanju 
ukrepa »zamrznitve« cen, ce
ne v Jugoslaviji zelo povečale 
in ogrožajo življenjski stan
dard delavcev. Zato sindikat 
zahteva dosledno izvajanje 
programa stabilizacije in 
hkrati zahteva, da se breme 
ekonomske stabilizacije ena
komerno razdeli na vse dele 
naše družbe in da vsak posa
meznik nosi svoj del obvez
nosti in odgovornosti.

V GIP Ingradu smo letos 
ob polletju ugotovili, da smo, 
kljub zmanjšanemu obsegu 
del v primerjavi z lanskim le
tom, dobro poslovali ter da 
imamo še notranje rezerve, 
katere moramo Izkoristiti in 
doseči večjo produktivnost 
dela in ustvariti večji doho
dek. Na podlagi večjega do
hodka se bomo opredelili tu
di za njegovo ustrezno deli
tev, ki nam bo zagotavljala na
daljnji napredek naše delov
ne organizacije. Na svoji zad
nji seji je Izvršni odbor KOOS 
GIP Ingrad podprl predlog 
dviga osebnih dohodkov za 
12% s 1. 8. 1983. Istočasno 
sta bili sprejeti še stališči, da 
morajo osnovne organizacije 
sindikata s svojo aktivnostjo 
zagotoviti, da bo čimveč del 
oddano v akordu in da se do
brim delavcem omogoči na
predovanje, zlasti tistim, ki 
pridejo v našo delovno orga
nizacijo in se uveljavijo ter 
tistim, ki so nosilci proizvod
nega dela.

Goran Hočevar
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§§ pravna 
posvetovalnica

PLAČILO LASTNE 
UDELEŽBE OB ZAMENJAVI 
STANOVANJA

V zvezi z možnostjo zame
njave stanovanja, kakor to 
urejajo določbe 23. in 25. 
člena zakona o stanovanj
skih razmerjih, se pojavlja 
vrsta vprašanj: ali lahko sta
nodajalca zahtevata plačilo 
lastne udeležbe ob izdaji so
glasja za zamenjavo ali se 
pri določitvi višine lastne u- 
deležbe upošteva že prej 
plačana udeležba glede na 
velikost, oziroma vrednost za
menjanega stanovanja in 
druga podobna vprašanja.

Zakon o stanovanjskem 
gospodarstvu je predpisal, 
da je lastna udeležba zako
nita obveznost in da mora 
lastna sredstva prispevati 
vsakdo, ki pridobi stanovanj
sko pravico na stanovanju v 
družbeni lastnini.

Omenjeni zakon zavezuje 
k plačilu lastne udeležbe v 
naslednjih primerih:

1. v primeru, če se pri
dobi stanovanjska pravica na 
stanovanju v družbeni last
nini in

2. v primeru preselitve v 
večje ali večvredno stanova
nje.

Tisti, ki se preseli v večje 
ali večvredno stanovanje pla
ča lastno udeležbo le od ra
zlike v revalorizirani vredno
sti prejšnjega in novo prido

bljenega stanovanja, če je 
za prejšnje stanovanje že 
plačal lastno udeležbo. Iz na
vedene določbe zakona sle
di, da mora plačati v pri
meru preselitve v večje ali 
večvredno stanovanje imet
nik stanovanjske pravice ce
lotno lastno soudeležbo, če 
za prejšnje ali manjvredno 
stanovanje lastne udeležbe 
ni plačal. Oproščeni plačila 
lastne udeležbe pa so vsi 
tisti delavci, ki se preselijo 
v manjše oziroma manjvred
no stanovanje ter delavci, 
katerih skupni dohodek na 
družinskega člana ne prese
ga 20 odstotkov povprečnega 
osebnega dohodka v SRS.

V zvezi z lastno udeležbo 
za pridobitev stanovanjske 
pravice kot t. im. uporabnik 
stanovanja (uporabnik sta
novanja je oseba, ki je naj
manj dve leti živela z imet
nikom stanovanjske pravice, 
preden je nehal uporabljati 
stanovanje), lahko povem, da 
zakon ne pozna takšne opro
stitve. Torej je lastno udelež
bo potrebno plačati tudi v 
tem primeru. Zakon namreč 
določa, da lastne udeležbe 
ni potrebno plačati:

— zakoncu, ki pridobi sta
novanjsko pravico zaradi 
smrti zakonca ali po razvezi 
zakonske zveze,

— občan, ki pridobi sta
novanjsko pravico na služ
benem stanovanju,

— nosilcu družbene funk
cije, ki pridobi stanovanjsko 
pravico na stanovanju v kra
ju zunaj svojega stalnega bi
vališča, za čas opravljanja 
funkcije v tem kraju.

Štefan Gruškovnjak

kršitve delovnih obveznosti

V avgustu je skupna di
sciplinska komisija obravna
vala 22 kršitev delovne ob
veznosti, izdala 3 opomine, 
v dveh primerih zaradi lažje 
kršitve ni izrekla ukrepa, za 
ostale kršitve pa so bili iz
rečeni naslednji ukrepi:

Javni opomin
ČUČEK Stjepan — v času 

bolniškega staleža delal na 
gradbišču svoje hiše, TOZD 
Gradbeništvo Rogaška Sla
tina.

Prerazporeditev na druga 
ustrezna dela

KRANJEC Alojz — malo
marno opravljanje čuvajskih 
del in nalog (spanje na de
lovnem mestu — večkrat), 
TOZD Gradbeništvo Rogaška 
Slatina.

Denarna kazen v višini 
5% OD

JURAK Anton — malomar
no in nekvalitetno opravlja
nje del in nalog, TOZD 
Gradbeništvo Rogaška Slati
na.

Prenehanje delovnega raz
merja

— pogojno na dobo 6 me
secev

PREDIČ Novo — neopra
vičen izostanek z dela 3 de
lovne dni in 2-krat zamuja
nje na delo, TOZD IGM 
Medlog;

DŽINIČ Šalih — neopravi
čen izostanek z dela 3 de
lovne dni in vinjenost na 
delu, TOZD GO Ljubljana.

— pogojno za dobo 1 le
ta

LOVRENČAK Ivan — ne
opravičen izostanek z dela 5 
delovnih dni, TOZD Gradbe
ništvo Rogaška Slatina;

TEPEŽ Viktor — neopra
vičen izostanek z 'dela 5 de
lovnih dni, TOZD Gradbe
ništvo Rogaška Slatina;

JEVIC Nedeljko, neopravi
čen izostanek z dela 5 de
lovnih dni, TOZD IGM Med
log.

Prenehanje delovnega raz
merja

SUMIGA Stjepan — ne
opravičen izostanek z dela 
14 delovnih dni, TOZD IGM 
Medlog; ABDULAHI Rama
dan — neopravičen izosta
nek z dela nad 20 delovnih 
dni, TOZD GO Celje; MU- 
RATOVIC Mehmedalija — ne
opravičen izostanek z dela 
nad 30 delovnih dni, TOZD 
GO Celje; DOLIČ Osman — 
neopravičen izostanek z de
la 9 delovnih dni, TOZD GO 
Celje; PJANIČ Munir — ne
opravičen izostanek z dela 
13 delovnih dni, TOZD IGM 
Medlog; GNJATIČ Mile — 
neopravičen izostanek z de
la 13 delovnih dni, TOZD 
IGM Medlog; MORINA Bali 
— neopravičen izostanek z 
dela 27 delovnih dni, TOZD 
GO Ljubljana; JANJUSlC 
Rajko — neopravičen iz
ostanek z dela 7 delovnih 
dni, TOZD GO Ljubljana; 
OMEROVIČ šefik — neopra
vičen izostanek z dela nad 
30 delovnih dni, TOZD GO 
Ljubljana. štefka Kruš|č

Nesreče pri delu v prvem polletju 1983 in primerjava z enakim obdobjem lani

TOZD število nesreč nesreče na poti štev!lo zaposlenih %

______________________________ 1983_________ ]982________ 1983________ 1982 1983 1982 1983 1982

IGM MEDLOG 17 

GO CELJE ♦ IRAK 10 

GO 2ALEC 1 

GO LJUBLJANA 29 

PROIZVODNI OBRATI 9 

MEHANIZACIJA 9 

GRADBENIŠTVO ROG.SLATINA 11 

GO ŠENTJUR

GO LAŠKO I, 

GO SLOVENSKE KONJICE 2 

LESNI OBRATI G0MILSK0 It 

PROJEKTIVNI BIRO

DSSS 3 

PREVOZI 2 

MOBILIA 5

5
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3 
36 

20

5

17
2

8
2
4

2

1

4

4 1 407 364 <i,7 1.2
1 - 380+ 209 588 1,7 3,1
■ - 132 162 0,8 1,9
1 1 504 573 5,6 6.3
- - 206 296 M 6,8
1 2 296 378 3 1,3
2 1 276 289 4 5,9
1 - 124 131 - 1,5
1 - 122 120 3,3 6,7
~ 1 83 94 2,4 •2,1
- - 75 84 5,3 4,8
- - 40 42 - -

1 - 379 362 0,8 0,5
- 68 76 ■ 2,9 1,3

1 - 84 93 6,0 M

SKUPAJ: 106 127 13 6 3521 3695 k 3,6

Izgubili 1325 delovnih dni zaradi nesreč
Poročilo o nesrečah pri 
delu v prvem polletju

Kot običajno, želimo vse 
zaposlene v delovni organi
zaciji seznaniti s stanjem 
nesreč pri delu v prvem pol
letju letos z željo, da vsi 
skupaj sprejmemo to infor
macijo na znanje in sklene
mo, da bomo še nadalje 
vztrajali na zmanjšanju ne
sreč pri delu in da bomo 
pri vsakem delu upoštevali 
varstvene predpise ter nače
la za varno delo

Uresničevanje takšnega 
sklepa terja od nas veliko 
napora, saj je v praksi tež
ko doseči idealne, stood
stotne varnostne razmere, 
vendar lahko z malo volje 
in zavesti ter samodiscipli
ne sedanje stanje bistveno 
izboljšamo. To pa je tudi 
naša dolžnost in odgovor
nost, pri čemer imajo odlo
čilni vpliv delovodski in vod
stveni kadri.

V prvem polletju letos se 
je pripetilo 119 nesreč pri 
delu, od tega je bilo: 106 
nesreč pri delu in 13 nesreč 
na poti na delo ali z dela. 
Od 106 nesreč pri delu je 
bilo 92 lažjega in 14 nesreč 
srednje težkega značaja. Od 
13 nesreč na poti na ali z 
dela je bilo 12 nesreč laž
jega in 1 nesreča srednje 
težkega značaja.

Glede na 3521 povprečno 
zaposlenih v prvem polletju, 
predstavlja 119 nesreč pri 
delu 3,4 odstotka.

Pri primerjavi nesreč z 
enakim obdobjem lani (133 
nesreč pri delu ali 3,6 %) 
ugotavljamo zmanjševanje 
števila nesreč v letošnjem 
letu.

Ce pa primerjamo nesre
če na poti na ali z dela, u- 
gotavljamo velik porast teh 
nesreč v letošnjem letu (13) 
od lani, ko jih je bilo 6. To 
naraščanje nesreč nas opo
zarja, da moramo biti v jav
nem prometu bolj pozorni 
in naj bi vsak udeleženec v 
javnem prometu prispeval 
svoj delež, za boljšo varnost 
na cestah. Na naših cestah 
se skoraj dnevno odvijajo 
tragedije, ki hromijo srečo 
ljudi in blagostanje naše sa
moupravne družbe.

V letošnjem letu smo v 
Ingradu v preizkus znanja iz 
varstva pri delu, vključili tu
di vzgojo prometne varnosti 
ter preizkus znanja iz pro
metne varnosti za tehnični 
kader TOZD PO in TOZD 
Mehanizacija za voznike mo
tornih vozil.

Rezultati preizkusov so po
kazali, da moramo nenehno 
dograjevati in utrjevati zna
nje iz prometne varnosti, pa 
tudi poskrbeti za množičnej- 
šo vzgojo in dvig prometne 
kulture.

V prvem polletju 1983 smo 
zaradi nesreč pri delu izgu
bili 10.603 delovne ure ali 
1325 delovnih dni. V lan
skem letu pa smo kljub več
jemu številu nesreč pri delu 
izgubili 10.147 ur ali 1268 
delovnih dni. Primerjava ka
že na (27 °/o) porast nesreč 
srednje težkega značaja.

Število nesreč pri delu po

V juliju 1983 smo na novo 
kadrovali 39 delavcev. V 
istem razdobju je odšlo iz 
organizacije 48 delavcev, od 
tega v JLA 15.

Upokojeni so bili:
Starostno:
Bogomir ANDOLJŠEK. 

vodja obrata žaga na TOZD 
Lesni obrati Gomilsko, delo 
je združeval pri naši DO od 
2. 8. 1953 do 21. 7. 1983.

Stalno bivališče ima Šma- 
levž 29a, Gomilsko.

LjudmHa BOŽIČNIK, PU 
betonerka v TOZD IGM 
Medlog, delo je združevala 
pri naši DO od 17. 2. 1970 
do 27. 6. 1983.

Stalno bivališče ima Irši- 
čeva 7, Celje.

Pavel GRABNER, PK zidar 
na TOZD GO Žalec, delo je 
združeval prj naši DO od 
1. 1. 1954 do 2. 7. 1983. 
Stalno bivališče ima Do
brovlje 32, Braslsovče.

Rozina KEBLIČ, blagajnik 
DS Skupne službe, delo je 
združevala pri GIP Ingrad 
od 7. 12. 1946 do 30. 6. 
1983.
Stalno bivališče ima Ketteje
va 4, Celje.

Franc PAJK, KV vrtalec v 
TOZD IGM Medlog, delo je 
združeval pri GIP Ingrad od 
7. 1. 1952 do 11. 7. 1983. 
Stalno bivališče ima Pongrac 
162, Griže.

Jakob PODČEDENŠEK, VK 
zidar na TOZD GO Šentjur, 
delo je združeval pri naši 
DO od 21. 4. 1958 do 15. 7. 
1983. Stalno bivališče ima 
Luterje 34, Ponikva.

Stane PIRNAT, VK inšta
later na TOZD GO Ljub- 
na, delo je združeval do 2. 
7. 1983.

TOZD je prikazano s tabelo.
Podrobnejše analize o ne

srečah pri delu v prvem pol
letju smo poslali v začetku 
meseca v vse temeljne or
ganizacije v obravnavo sa
moupravnim organom s ci
ljem, da sprejmejo ustrezne 
sklepe za preprečitev in 
zmanjšanje nesreč pri delu. 
Upajmo, da bomo ob koncu 
leta ugotavljali ugodnejše 
stanje, boljše delovne raz
mere, boljšo humanizacijo 
dela ter s tem tudi uspeš
nejše delovne rezultate.

Na delu v Iraku je bilo ju
lija 147 delavcev.

Jelka Slemenšek
\

ZAHVALA
Ob prerani Izgubi dragega 

moža In očeta
EDIJA MODERCA

se Iskreno zahvaljujem vsem 
sodelavcem v Delovni skup
nosti skupne službe in 
Osnovni organizaciji sindikata 
za darovano cvetje, sprem
stvo na njegovi zadnji poti In 
za besede sočutja.

Posebna hvala za Izraze 
sožalja sodelavkam finančne 
službe v DSSS Ljubljana, to
varišici Štimnikar In njenim, 
upravi TOZD Slovenske Ko
njice, TOZD Proizvodni obra
ti, TOZD Mehanizacija In 
TOZD Lesni obrati.

Žalujoča žena Nežika
In hči Aljana

ZAHVALA
Ob smrti najine drage ma

me MARIJE LANGERŠEK, se 
Iskreno zahvaljujeva vsem 
sodelavcem, ki so z nama 
sočustvovali, Ji poklonili cve
tje In jo spremili na zadnji 
poti.

Ivan In Edi Langeršek

ZAHVALA
Ob Izgubi dragega očeta 

FRANCA IVENČNIKA Iskrena 
hvala vsem delavcem grad
bene operatlve Šentjur In 
TOZD Mehanizacija za da
rovano cvetje, Izraze sožalja 
ter spremstvo na zadnji po
ti.

Žalujoča sinova Franc In 
Jure

Služba varstva pri delu

kadrovske vesti
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delegati in delegacije

VODJE KONFERENC KRITIČNO O SEDANJEM DELU
V poletnih mesecih vlada na področju delegatskega siste

ma zatišje, delegati uživajo zasluženi dopust, da bodo lahko 
v Jesenskih mesecih polni moči zopet poprijeli za delo. Zato 
ni naključje, da smo pred počitnicami sklicali vse vodje kon
ferenc In delegacij, da se pogovorimo o minulem In bodočem 
delu. Verjetno nismo izbrali najbolj primeren čas, kajti ude
ležba na razgovoru ni bila polnoštevilna. Kljub temu smo pri
šli do določenih zaključkov, ki bi naj bili vodilo za nadaljnje 
delo.

Vsi smo si bili edini, da 
delom delegacij, oziroma 

delegatov v naši delovni or
ganizaciji ne moremo biti za
dovoljni, saj vemo, da ob
staja vrsta problemov zara
di katerih delo delegacij ne 
poteka kot bi moralo. Vse
kakor je nekaj objektivnih te
žav. Gradbeništvo je dejav
nost, kjer je zaposlena sko
raj polovica delavcev iz dru
gih republik. Takšna je tudi 
sestava delegacij. Vsi ti de
lavci odvajajo prispevke v 
občine stalnega bivališča, za
to tudi nimajo interesa za 
delo v delegacijah. Drugi 
problem, ki ga občutimo 
prav v tem mandatnem ob
dobju, je v tem, da je veli
ko delavcev odšlo na delo 
v tujino in v druge republi
ke, zato so delegacije šte
vilčno zelo okrnjene. Stalno 
prisotno je tudi terensko de
lo, ki ne dopušča delegatu, 
da bi odšel s terena samo 
zaradi sestanka delegacije.

Veliko pripomb je bilo tu
di glede preobsežnega in 
prestrokovno napisanega gra
diva. Da bi se stanje vsaj 
malo izboljšalo, smo med 
drugim sklenili, da v jesen
skih mesecih skličemo v 
TOZD seje delegacij, na ka
teri bodo prisostvovali tudi 
člani vodstev in DPO TOZD. 
Dogovorili se bomo o ustre
znih ukrepih za delegate, ki 
svoje obveznosti ne izpolnju
jejo ter o možnosti stimula
cije za najbolj aktivne dele
gate. Prav tako je treba o- 
pozoriti strokovne službe, da 
morajo v večji meri sodelo

vati pri obravnavi gradiva za 
seje skupščine.

Kljub dopustom pa stro
kovne službe ne počivajo v 
pripravi gradiv za sprejem 
raznih sporazumov. Tako i- 
mamo trenutno v obravnavi 
za sprejem štiri samouprav
ne sporazume:

— SaS o ustanovitvi ob
činske skupnosti za zaposlo
vanje Celje, ki ga sprejema
jo vsi TOZD na celjskem ob
močju.

— SaS o ustanovitvi ob
činske skupnosti za zaposlo
vanje Celje.

— SaS o ustanovitvi e- 
nergetske skupnosti za celj
sko in koroško območje, Po
dravje in Pomurje.

— Spremembe in dopol
nitve SaS o temeljih plana 
SIS za železniški in luški 
promet za obdobje 1981— 
—1985. Prispevna stopnja 
(1,8) naj bi z zakonom osta
la v veljavi še do konca le
tošnjega leta, po letu 1983 
pa se bodo obveznosti ure
jale s SaS. Sprejemajo vsi 
TOZD.

— SaS o ustanovitvi samo
upravne interesne skupnosti 
za poslovanje in razvoj RTC 
Golte. V sporazumu je opi
san program razvoja smu
čišč na Golteh, vendar iz 
obširnega programa, žal, ni 
razvidna finančna obveznost. 
Sprejemajo vsi TOZD celjske- 
oa območja, TOZD Žalec, 
TOZD Lesni obrati in TOZD 
Laško.

Vse sporazume bodo spre
jemali na delavskih svetih 
TOZD. Marta Ograjenšek

NNNP 83
Čeprav sredi poletja, je 

bilo v teh vročih popoldne
vih opaziti na naših obratih 
povečano aktivnost pripad
nikov CZ. Gre namreč za 
praktično Izvajanje sprejete
ga programa aktivnosti KK 
za SLO In DS GIP Ingrada, 
katerega Izvaja center za u- 
sposabljanje pri občinskem 
sekretariatu za SLO Občine 
Celje. Celotna vaja te enote 
In tudi ostalih ima več po
menov: da se preveri znanje 
posameznika In enote, da se 
seznani z novitetami, ugoto

vi kadrovske spremembe ... 
In tudi to, da ugotovimo, v 
kolikšni meri smo v dani si
tuaciji (dopusti) sposobni se 
zbrati In opravljati tisto, za 
kar se usposabljamo. Ugo
tovili smo, da Je bila kljub 
dopustom prisotnost zelo 
dobra (neopravičeno Izostali 
le 4 pripadniki) ter da Je 
zavzemanje posameznikov In 
enote ter pokazano znanje 
zadovoljivo.

V prihodnjih dneh pa bo
do na podobnih vajah pri
padniki naših drugih enot.

Franc Ramšak

PO SLOVENSKI PLANINSKI TRANSVERZALI

Bilo je lepo, nepozabno...
Planinska sekcija ŠD In

grad je v dneh 27. in 28. av
gusta organizirala za planince 
in druge ljubitelje hribov dvo
dnevni izlet po robeh Bohinj
skih gora in obronkih Baške 
grape.

Na pot, ki vodi skoraj vse
skozi po slovenski planinski 
transverzali, nas je krenilo 40. 
Najmlajši član odprave je 
imel 9 let, najstarejši pa sp je 
že pred nekaj leti srečal z 
Abrahamom. Torej, dokaj pi
sana in prijetna druščina.

Na dolgo pot je treba zgo
daj, zato je avtobus zarezal 
v temo ob petih. Ob sedmih 
smo bili že priče dobrega u- 
lova (krap dolžine ca. 70 cm), 
ki ga je spreten ribič poteg
nil iz Blejskega jezera. Se 
slabo urico vožnje In že smo 
bili ta dan prvi potniki nihal
ke, ki vozi na Vogel. Po krat
kem postanku, razgledu in 
okrepčilu pri Brunarici, smo 
si privoščili še vožnjo na mo
krih sedežih sedežnice Orlo
vo glave.eTu pa se je ob pol 
desetih začela »ta prava« pot. 
Večina nas je tod hodila pr
vič, zato je bilo še toliko bolj 
zanimivo. Sprva položno, na
to pa se čedalje bolj strmo 
steza vije najprej po širnih 
smučiščih Vogla, se izgublja 
med borovci, nato preide v 
ruševje in proti vrhu Sije sto
pamo le še med travo in ro
žami. Tik pod vrhom Sije smo 
že na 1800 m višine in pride
mo na transverzalno pot. Še 
spočite noge nas pridno no
sijo po širokem travnatem 
hrbtu proti Rodici, ki je odtod 
seveda videti zadnji hrib v 
tej gorski verigi.

Vseskozi hodimo po bivši 
meji med staro Jugoslavijo in 
Italijo, o čemer pričajo mejni 
kamni in ostanki stražarnic. 
Očem je na voljo lep razgled, 
zdaj na bohinjsko, pa spet na 
baško stran; saj hodimo ves 
čas po grebenu gor in dol, 
vendar skoraj vso pot na vi
šini med 1800 in 1900 m nad
morske višine.

Na vrhu Rodice (1962 m) 
smo že potrebni okrepčila in 
počitka. Dosegli smo najvišjo 
točko na naši poti. Čudovit 
razgled na vse strani je pla
čilo za vložen napor. Skoda, 
da očaka Triglava obdajajo 
oblaki. Je pa lepo pogledati 
tudi na jug, kjer so pod izred
no strmimi pobočji raztresene 
samotne kmetije in mali vasi
ci Grant in Nemški Rut. Od
daljeni glas zvona iz doline je 
naznanil, da se je dan preve
sil že v drugo polovico, mi pa 
nadaljujemo zastavljeno pot, 
ki zdaj preide iz južnih str
mih pobočij na severno stran.

Daleč za nami lahko v do
lini vidimo lesket gladine Bo
hinjskega jezera, pa tudi po
gled na že prehojeno pot je 
lep. Z ozkih stez nad zeleni
mi strminami, se nam v da
ljavi ponuja obris koče na 
Črni prsti. Zdaj gor, zdaj dol 
po grebenu, koča pa je še 
vedno daleč Nazadnje se 
nam še skrije in potrebujemo 
skoraj pol ure strmega vzpo
na, da stojimo tik pred njo. 
Iz nekdanje italijanske karav
le so leta 1955 uredili planin
sko postojanko in jo poime
novali po zaslužnem primor
skem planincu v Dom Zorka

Jelinčiča. Tu na višini 1844 m 
smo bili v tem že precej do
trajanem domu hitro in pri
jazno postreženi. Počitek in 
okrepčilo sta nam vlila novih 
moči za nadaljevanje naše 
poti, ki se odtod dalje za da
nes v glavnem spušča. Naj
prej po travnatem pobočju, 
nato pa v ključih po strmem 
melišču. Pod meliščem nam 
napis na skali pove, da je do 
Soriške planine še 3 ure in 
pol. Se pogled na karto in 
komentarji, da to že ni res. 
Zvečer se je izkazalo, da je 
to bridka resnica. Spustili 
smo se že toliko nižje, da nas 
pot vodi po gozdu. Drobne 
maline, tu in tam kakšna bo
rovnica so dobrodošla osve
žitev za že kar utrujen orga
nizem. Ko pridemo na vrh 
Koble, se lahko že ogleduje
mo na jutrišnjo turo. Porezen 
se nam kaže na jugu in vabi, 
dolg in mogočen z golim vr
hom. Po vzponu, ki smo ga 
napravili na Koblo se spet 
spuščamo na preval Vrh Ba
če (1281 m), ki je star prehod 
iz Bohinja na primorsko stran. 
Razpadajoči vojaški objekti 
nas opozarjajo, da smo še ve
dno na stari krivični meji. Ka
žipot nam nudi izbiro: daljšo 
in položnejšo pot ali pa kraj
šo in težjo. Po tolikih urah 
hoje se odločimo za drugo, 
ki nas v dobri uri pripelje na 
smučišča Soriške planine v 
gostoljubno Litostrojsko kočo 
(1307 m). Dobra večerja in 
pravo razkošje v hribih — pr
ha s toplo vodo — je večino 
že pred deveto spravilo v ho
rizontalo. Pa saj ni čudno, od 
Vogla do sem smo bili na po
ti 9 ur in pol.

Pozvonjavanje kravjega 
zvonca je naznanilo novo, le
po jutro. Obetal se je jasen 
dan, ko smo ob pol osmih (za 
planince že malce pozna ura) 
krenili navkreber proti vrhu 
Lajnarja (1547 m). Po grebe
nu je polno italijanskih vojaš
kih rovov in utrdb. Najbolj za
nimiva je litoželezna »kapa« 
bunkerja prav na vrhu. Odtod 
se pot potem vseskozi precej 
strmo spušča najprej po se
nožetih in nato skozi gozd do 
vasi Petrovo brdo (804 m). 
Dve uri in pol poti je za na
mi, ko se tu ustavimo pred 
edino, a žal zaprto gostilno. 
Imamo pač smolo, da je za
dnja nedelja v mesecu. Ce že 
nismo prišli do zasluženega 
piva, pa je bil dostop do do
bre hladne vode odprt. Odže
jali smo se in si jo oskrbeli 
za nadaljnjo pot.

Iz vasi hodimo potem na
vkreber nekaj časa po utrje
nem kolovozu, nato v zelo 
hitrem dviganju skozi gozd. V 
dveh urah se dvignemo za 
750 m. Zadnji del poti nas vo
di po goličavah, obraslih s 
slastnimi malinami, ki nas se
veda zvabijo na malico. Malo 
pod vrhom Porezna stoji Ko
ča na Poreznu (1602 m), tudi 
predelana iz stare italijanske 
vojašnice. Letos pa dodeluje- 
jo zgornji leseni del koče, 
kjer bodo prenočišča.

Na Poreznu so bili v marcu 
1945 boji, v katerih so Nemci 
po izdaji obkolili partizane in 
le malo se jih je rešilo. V 
spomin padlim je na vrhu 
spomenik, delo Toneta Sveti- 

(Nadaljevanje na 8. strani)

novice
DAN NEUVRŠČENOSTI

1. septembra Je Dan neuvr
ščenosti kot spomin na za
četek prve konference neuvr
ščenih držav leta 1961 v Be
ogradu.

V počastitev tega praznika 
so naši mladinci v Domu Du
šana Finžgarja pripravili spo
minsko razstavo, ki sl jo Je 
z zanimanjem ogledalo pre
cej obiskovalcev.

RAZSTAVA V AVLI 
INGRADA

V teh dneh Je v avli naše 
poslovne stavbe razstava čla
nov celjskega Društva likov
nih amaterjev pod naslovom 
Kulturna dediščina Celja. 
Med drugimi razstavljata svo
ja dela tudi Branko Hrovat 
(upokojenec) In Franc Kle
men Iz Ingrada.

V drugi polovici septembra 
pa pripravlja naš kulturni a- 
nlmator Marta Ograjenšek 
razstavo slikarja Zdenka Kr
pana Iz Ajdovščine, ki Je ne
kaj slik že razstavljal v sklo
pu V. kulturnega srečanja 
gradbenih delavcev Sloveni-

ORGANIZIRANA
UDELEŽBA

Sindikalna organizacija In 
planinska sekcija ŠD Ingrad 
organizirata udeležbo na 4. 
pohod planincev SOZD Gl- 
poss.

Odhod z avtobusom bo v 
soboto, 10. septembra 1983 
ob 6. url Izpred Poslovnega 
centra Ingrad, prevoz do Do
ma na Osankaricl, kjer bo o- 
gled muzeja Pohorskega ba
taljona. Od tu peš hoja preko 
Šumika, Žlgartovega vrha do 
Planinskega doma na Glažuti.

Povratek do Bolfenka, kjer 
bo čakal avtobus za prevoz 
do Celja.

Izlet Je primeren za vse 
planince, tudi za začetnike, 
saj bo hoja potekala pretežno 
po ravnem. Pridite!

V. S.

DOKONČAJ 
OSNOVNO ŠOLO!

Delavska univerza sporoča, 
da vpisuje vse kandidate, ki 
žele dokončati osnovno šolo 
ob delu. šolanje Je brezplač
no. Pohitite z vpisom. Za In
formacije kličite Ingrad, služ
bo za izobraževanje, telefon 
27-612, Interno 202.

»Glasilo« Izdaja GIP »Ingrad« 
Celje v nakladi 3000 Izvodov. 
Časnik urejuje uredniški od
bor. Odgovorni urednik: Franc 
Berginc, urednik: Mojca Ja- 
grlč, tehnični urednik: Vlil 
Šuster.
Prispevke sprejema uredništ
vo časopisa. Rokopisov In 
slik ne vračamo.
Tisk In klišeji: AERO Celje.
Po mnenju Izvršnega sveta 
SRS, sekretariata, Je časnik 
oproščen davka na promet 
prozlvodov (St. 421-1/72, z dne 
16. 7. 1974).



Stran 8 Glasilo INGRAD Številka 8—9

Bolje preprečiti kot zdraviti
Predsednik Zveze sindikatov 
Jugoslavije o rekreaciji

V razgovoru z novinarji je 
rekel, da postaja to področ
je vse pomembnejše v na
šem celovitem razvoju. »Na
ša mesta so vse bolj one
snažena, tempo življenja je 
čedalje hitrejši. Zaradi vse
ga tega postaja skrb za 
vprašanje rekreacije, razve
drila in zdravja skrajna po
treba, rekel bi celo življenj
ska nuja. To ni samo zaba
va. S primernim razvedri
lom skrbimo za zdravje, to
rej je rekreacija skrb za 
zdravje. Delovnemu človeku 
moramo omogočiti, da se bo 
lahko organizirano rekreiral, 
da bi tudi tako lahko pove
čal telesno in duševno spo

sobnost, da bi laže delal, da 
bi bolje delal in povečeval 
storilnost. S tem bo tudi 
manj oboleval, manjši bodo 
izdatki iz skladov zdravstve
nega zavarovanja. Bolje je 
preprečiti, kot zdraviti.

Na področju rekreacije 
smo nedvomno dosegli le
pe rezultate. Največ smo 
dosegli pri organizaciji let
nega oddiha. Po naši stati
stiki odhaja organizirano na 
letni oddih 51 % zaposlenih 
Jugoslovanov. Čeprav želi
mo, da bi bilo to število še 
večje, smo glede na druge 
dežele v precejšnji predno
sti. Toda slabo skrbimo za 
tedenski oddih delavca, na 
primer ob sobotah in nede
ljah. še slabše je z izkori
ščanjem dnevnega prostega 
časa, posebej še polurnega

odmora v delovnih organi
zacijah. Tu smo zelo slabo 
organizirani. Posamezne de
lovne organizacije so že po 
prvih poskusih ugotovile, da 
je zelo koristno organizira
no izrabiti polurni odmor. 
Takoj se je poznalo v sto
rilnosti, predvsem pa na 
zdravju delavcev.

Na teh področjih, kjer smo 
najslabše organizirani, bi 
morali zdaj napraviti največ. 
Vseh možnosti, ki jih ima
mo, sploh ne izkoristimo, na 
primer športne objekte, ki 
jih premalo izkoriščamo, ker 
nismo aktivni.

In tu naj bi sindikati 
spodbujali in razvijali akcije, 
vplivali na navade in jih po
časi spreminjali. To je tisto 
temeljno, kar bi moral sto
riti sindikat na tem področ
ju. Tam, kjer te naloge že 
opravljajo, dosegajo izredne 
rezultate.« Povzetek Vili š.

VSAK PETEK

Športno društvo fngrad Je 
najelo telovadnico Tehniške 
šole Celje vsak petek od 
18.15 do 20.15 za rekreaci
jo Ingradovih delavcev.

Pridite!

(Nadaljevanje s 7. strani)
ne. Od spomenika nas pot 
vodi preko strmih travnih pla
njav v gozd, nato preko se
nožeti in spet v gozd. Vse
skozi se spuščamo do vasi 
Poljane, kjer dosežemo nad
morsko višino ca. 400 m. Od 
tod nas kolovoz popelje po 
obronkih hriba Drnovega v 
pol ure do soteske Pasice, v 
kateri se nahaja partizanska 
bolnišnica »Franja«, postav
ljena pozimi 1943. leta. V tej 
nedostopni soteski so zgra
dili 12 barak, imela je lastno 
elektrarno, rentgen in številne 
bunkerje za obrambo. Hkrati 
je lahko zdravila 108 ranjen
cev. Bila je večkrat napade-

Športno društvo Ingrad, ka
rate klub, organizira začetni 
tečaj za ljubitelje karateja.

Mile Blagojevlč

na, vendar je sovražnik ni 
mogel uničiti.

V dolini, ob ličnem gostin
skem objektu, ki pa so nam 
ga že ob 17. uri pred nosom 
zaprli, nas je čakal avtobus 
in veselo smo naložili naše 
»težke« noge in vso ostalo 
prtljago.

Menim, da lahko ob za
ključku pisanja izrazim mne
nje, da je bil izlet nepozaben, 
da bo utrujenost hitro minila 
ter, da smo se zares nadi
hali čistega zraka, ki nam bo 
dal novih moči za delo.

Na svidenje še kje nad ti
soč metrov.

A. Krajnc

Vanj se lahko vpišejo pionir
ji, mladinci in tudi starejši. 
Treningi za rekreacijsko sku
pino bodo po dogovoru, si
cer pa so za redne člane tri
krat tedensko, ob ponedeljkih, 
sredah in petkih. Treninge vo
di Mile Blagojevič, ki je ne
davno pridobil naslov mojst
ra karate športa.

Pozivamo vse tiste, ki se 
želijo naučiti karate veščin 
in tudi kaj več zvedeti o tej 
plemeniti vzhodnjaški borilni 
veščini, da postanejo člani 
kluba. Vpisi so možni pred 
ali po vsakem treningu.

V dneh od 23. do 25. sep
tembra pa bo v Celju semi
nar za člane klubov iz Slove
nije. Vodila ga bosta evrop
sko znana trenerja karataja 
dr. Mija in Vladimir Jorga. Te
daj bodo treningi dopoldne 
in popoldne, predavanja iz 
teorije pa v PC Ingrada. Zad
nji dan seminarja bo dr. Ulja 
Jorga nekaterim mojstrom iz
vedel še nekaj vrhunskih veš
čin.
Vabljenil

V kampu Straško pri Novalji so za letni oddih ugodne možno
sti, zato naši člani kolektiva s svojci radi letujejo tu. Plavanje 
in potapljanje so najbolj pogoste oblike rekreacije na morju, 
a tudi ribolov je priljubljen in kadar naši ribiči kaj ulovijo, 

to radi pokažejo (kot na posnetku).

ZAČETNI TEČAJ KARATEJA

GLASILI
INGRAC

preimva

tec
trme

POPRAVIL
•VAfAb,1
NASKOK S.T£za

FILMSKA 
Ml/L ALKA
(“UFSAR

PREUbPr 
Rro VOT 
>toVot)7A

TIPKALO
GLASILC
INGRAD

novost A LOA
ČRUOEN

IGO
N6NICNO
TAKVTVO

cetKi
PlSATfLT
(alois)

Buster 
STARE}* l
Filmski

KOMIK

0WKAN
HObNIk

VRVTAr USN}<=M

BlC

cev
kap

nic*

ANCL.FI LA 
K,RAKt 

(LAUR6NCE

TRNOV}« ;

j----------------■

frE JAV
NOST 
AMhTffc-

i

—i_ _ _ _ _ _

RIŽEVO

Z.Č1AN7Č

r

tulec,

!

kemični
EleufckT

( t/a)

L£T\/ICA

glavno
MESTO

ALBANUf

u -

—

AALeTKA
Pavlova

NAPAIS nA 
POLITIČNO 
ose *N OST

POSObA ZA 
TEKOČINE

Mostar.

KONEC
Polotoka

VF-ita

ŽITA

OUZNO
AMGtUŠKA
•ž\VAL

Bezeno v
$. AMERIKI

fcLGM E"NT
NAZW|

GLASILO
INGRAD

GfOM&TB.
RjJSKC 

r*. IMČ 
IGRALNE 

K-AC-T«

£*ri r Atlet
kopitar evropski

VELETOK
ČEŠKO
M. IMEKonica LEPI L0

KAR.TA
PR.1

taroku

NAOČNIKI

OSKAR
KOVAČIČ

kos

LADA

4r?ka

5 RK a

KITeKA

<T€Vll_3
iTrupenc

TUŽčLUiT
IZ Ločina

PteKA V
VO7Y0t)|-

Nl
KUTINA

^OLASIU) 
IMRRAO 

KMŽAKO 
»IUOd&VK. 
VU 5.

AOZONI
iAOež

Cas letnih dopustov se iz
teka. Nekaterim je bilo son
ca dovolj, enim celo preveč. 
Vsem pa Je letovanje koristi
lo za nabiranje novih moči, 
čeprav so nekateri Imeli tak
šne ali drugačne težave v na
ših domovih, hišicah ali pri
kolicah.

Pa bo prihodnje leto kaj 
drugače?


